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نگاه

عدل همگانی و جود شخصی
اشکان صدیق: امیرالمومنین)ع( در پاسخ به سوال 
پرسشگری درباره افضلیت عدل یا جود، جواب 
بسیار نغز و عمیقی داده اند که تشریح آن می تواند 
به طرح ریزی و نظام سازی در حکومت اسلامی 
کمک شایانی کند. ایشان در پاسخ به این پرسش 
که أیَُّهُمَا أفَْضَلُ، العَْدْلُ أوَِ الجُْودُ؟ در حکمت 437 
نهج البلاغه فرمود: العَْدْلُ یضََعُ الْمُُورَ مَوَاضِعَهَا، وَ 
، وَ  الجُْودُ یخُْرِجُهَا مِنْ جِهَتِهَا؛ وَ العَْدْلُ سَائسٌِ عَامٌّ
؛ فَالعَْدْلُ أشَْرَفُهُمَا وَ أفَْضَلُهُمَا؛  الجُْودُ عَارضٌِ خَاصٌّ
ع��دل، هر چی��زی را در جای خود قرار می دهد 
ولی س��خاوت و بخشش آن را از مسیرش فراتر 
می  برد. عدالت، قانونی است همگانی ولی جود 
و بخش��ش جنبه خصوصی دارد بنابراین عدل، 

شریف  تر و برتر است. 
شاید این س��ؤال به دنبال گفت وگویی بوده 
ک��ه در میان بعضی اصح��اب آن حضرت واقع 
ش��ده است. بعضی جود را مهم تر می دانستند و 
بعضی ع��دل را؛ قضاوت و داوری را خدمت امام 
علیه السلام آوردند و امام علیه السلام جواب بسیار 

جامع و حساب شده ای دادند. 
در واقع امام علیه السلام به 2 نکته اساسی اشاره 
فرموده است: نخست اینکه نتیجه عدالت این است 
که هر کس��ی در جامعه به حق خویش برسد و 
هر چیز در جای خود باشد. اصولا بعضی عدالت 
را چنین معنا کرده اند: »وضع الشیء فی موضعه؛ 
هر چیز را در جای خود قرار دادن«. روشن است 
که در این صورت تمام افراد اجتماع به تلاش و 
کوشش برمی خیزند تا بتوانند حق عادلانه خود را 
بگیرند و در نتیجه جامعه در سایه عدالت، شکوفا و 
فعال و مترقی می شود اما جود و بخشش چنین 
نیست، زیرا چیزی اضافه بر استحقاق افراد است 
که البته در جای خود بس��یار خوب و شایسته 
است ولی ای بسا همین صفت خوب و شایسته 
س��بب شود عده ای به تنبلی رو آورند و تلاش و 
کوش��ش را کم کنند و به انتظار جود و بخشش 

سخاوتمندان بنشینند. 
امام علیه السلام به نکته مهم دیگری نیز اشاره 
می  کند و می فرماید: عدالت امری است فراگیر که 
تمام جوامع انسانی می توانند از آن بهره مند شوند و 
در سایه آن به زندگی آبرومند دامه دهند، در حالی 
که جود و بخشش فراگیر نیست و همیشه موضعی 
و محدود است و روشن است چیزی که آثار مثبت 
آن همه افراد جامعه را فرا می گیرد از چیزی که 

جنبه محدود دارد بهتر و اشرف و افضل است. 
علامه ش��هید آیت الله مطه��ری در این باره 
س��خنی دارد که عینا می آوری��م: جود و ایثار را 
نمی ت��وان مبنای اصلی زندگی عمومی قرار داد 
و بر اس��اس آنها مقررات و قان��ون، وضع و آن را 
اجرا کرد. اگر جود و احس��ان و ایثار تحت قانون 
و مقررات لازم الاجرا درآید دیگر جود و احس��ان 

و ایثار نام ندارد...
ادامه در صفحه 6

تعللمعنادار
آمریکا

 تعامل با همه طیف ها و طبقات جامعه
 یکی از چالش های ارتباطی دولت سیزدهم

برای احیای رابطه دولت و ملت است
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انتشار ویدئوی سانا مارین، نخست وزیر فنلاند 
در حالت غیرطبیعی در یک میهمانی، موجی از 

انتقادات را علیه وی در پی داشته است

خبر خوب سخنگوی دولت

 دولت بایدن همچنان اعلام می کند
در حال بررسی متن ارسالی ایران به اروپاست
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پیوندولایی
جهادتبیین

فرمانده کل سپاه: در فلسطین سلاح ساخته و توزیع می شود؛ نقطه آسیب اصلی اسرائیل نبرد زمینی است

 اولین برد استقلال مدل ساپینتو 
خارج از خانه و مقابل ملوان رقم خورد

 گفت وگوی »وطن امروز« با آیت الله یوسفی غروی درباره 
حماسه روشنگری حضرت زینب)س( بعد  از عاشورا

تیترهای امروز

ای��ن  برومن�د:  حس�ام الدین 
روزه��ا خط رس��انه ای مدعیان 
اصلاح طلب��ی درباره مذاکرات، ب��ار دیگر نگاه دوپهلو و 
کاسبکارانه آنها را که هیچ سنخیتی با منافع ملی ندارد، 

برملا کرد. 
اکنون که مذاکرات به نقطه ای رسیده که احتمال آن 
وجود دارد به س��رانجام برسد، مدعیان اصلاح طلبی در 
تکاپو و تقلا هستند که جا بیندازند و اینگونه القا کنند که 
بله، این جناب ظریف و دوستان بودند که گزینه مذاکره 
را سر راه دولت سیزدهم گذاشتند و امروز همه از مذاکره 
می گویند! یعنی خیلی ظریف و پیشاپیش، دارند فاکتور 
می کنند که اگر مذاکرات به توافق رسید این نتیجه نگاه 
ما بوده است چون ما دیپلماسی را ارج نهادیم و به اوج 

رساندیم و موج ایجاد کردیم!
جالب اینجاست که پیش از این، خط رسانه ای مدعیان 
اصلاح طلبی بر این مدار متمرکز بود که دولت سیزدهم 
زبان دیپلماسی را بلد نیست و اصلا فن مذاکره را نمی داند. 

اعتماد به سقف مدعیان اعتدال و اصلاحات این بود که ما 
زبان دنیا را بلدیم و باید با کدخدا بست!

در واقع مدعیان اصلاح طلبی به زعم خودش��ان یک 
ب��ازی برد - برد را طراحی کرده اند و این دس��ت فرمان 
رس��انه ای را پیش گرفته اند ک��ه اگر مذاکرات در دولت 
سیزدهم به سرانجام رسید باید به افکار عمومی بگوییم این 
زحمت و نتیجه دولت قبل و اعتدال بوده و اگر مذاکرات به 
نتیجه نرسید باید این تصویر را برای مردم ایجاد کنیم که 
اساسا دولت سیزدهم و مذاکره کنندگان فعلی، دیپلماسی 

بلد نبوده اند و گزینه مذاکره را حیف کردند! 
فارغ از این بازی رس��انه ای و خط جناحی و مش��ی 
قبیلگی مدعیان دیپلماسی، باید دید چه اتفاق و تحولی 
در حوزه دیپلماسی و سیاست خارجی افتاده است که 
یک جریان مرموز سیاسی به عملیات روانی و ترفندهای 
رسانه ای روی آورده است تا با لطایف الحیل چهره خود 
را ترمیم کند. اولین نکته ای که باید یادآور شد این است 
که مدعیان اعتدال و اصلاح طلبی در حکمرانی هشت ساله 

خود همه ظرفیت ها و توان کشور را به دیپلماسی و مذاکره 
گره زدند. گویی تمام کابینه به وزارت امور خارجه تبدیل 
و تجمیع شده و تمام دستور کار وزارت امور خارجه هم 
برجام است! اما نتیجه چه شد؟ تحریم ها لغو نشد و همان 
برجام به اهرم فشاری تبدیل شد که طرف مقابل به بهانه 
لغو تحریم ها، صدها تحریم به تحریم های قبلی افزود. این 
در حالی بود که آقای ظریف، حرف منتقدان را با لبخند 
و ژست اشراف به عمق روابط بین الملل پاسخ می داد که 
هم تحریم ها لغو خواهد ش��د و هم آمریکا نمی تواند از 
برجام خارج ش��ود. به عنوان نمونه، ویدئویی از نشست 
بررسی برجام در شورای راهبردی روابط خارجی که 23 
روز قبل از تصویب اجرای برجام در مجلس برگزار شد 
موجود است که دکتر فؤاد ایزدی از کارشناسان سیاست 
خارجی، در آن نشس��ت از آقای ظریف می پرسد فردی 
به نام ترامپ نامزد انتخابات آمریکاست، اگر انتخاب شود 
برجام را پاره خواهد کرد. ظریف با خنده پاسخ می دهد: 
»نمی تونه این کار رو بکنه آقای دکتر ایزدی! من به شما 

اطمینان میدم. ترامپ تحریم ها رو برگردونه، کیه توی 
دنیا اجرا کنه!«

نکته دیگر این است که مدعیان اعتدال و اصلاح طلبی، 
»دیپلماسی انقلابی« را به نگاه آرمانگرایی و ایده آلیسم 
تفس��یر و تحدید می کردند تا بگویند و جا بیندازند که 
خودشان واقع گرا و رئالیست هستند و راه کسب منافع 
ملی در سیاست خارجی از مسیر واقع گرایی می گذرد. 
طرفه آنکه این تصویرسازی هم با واقعیت فاصله داشت 
و معلوم شد آقای ظریف اصلا به رئالیسم اعتقادی ندارد. 
فیلم ویدئویی ایش��ان موجود اس��ت که در قسمتی از 
گفت وگوی خود با سعید لیلاز می گوید هیچگاه رئالیسم 
و واقع گرایی در روابط بین الملل را قبول نداشته و منتقد 
»هانس مورگنت��ا« و »کنت والتز« بوده اس��ت. یعنی 
حتی با خط کش و معیار آن چیزی که دم می زدند هم 
بیگانه بودند. اما نکته اصلی این است که در دوره جدید، 
دیپلماس��ی انفعالی و التماسی به دیپلماسی ابتکاری و 
انقلابی، شیفت پیدا کرد. به جای اینکه اقتصاد کشور به 

توافق گره  زده شود، سیاست توسعه روابط با همسایگان 
در میدان عمل کلید خورد. به جای اینکه منتظر اخم 
و لبخند غرب باش��یم، اینک جمهوری اسلامی مسیر 
تعامل راهبردی با دنیا را از طریق ش��انگهای و بریکس 
دنبال می کند. سیاست تن دادن به یکجانبه گرایی آمریکا 
از دستور کار خارج شده و دیپلماسی فعلی در مسیر موازنه 

قدرت قرار گرفته است. 
آنچ��ه عیان و نمایان ش��ده این اس��ت که برخلاف 
مدعیان دیپلماس��ی، امروز سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی علاوه بر اصول خود از نظریات روابط بین الملل 
از ایده آلیسم و رئالیسم تا سازه انگاری هم بهره می برد و 
عملا در میدان دیپلماسی، تولید قدرت کرده است. این 
تحولات غیرقابل انکار، جریان و جماعتی مدعی دیپلماسی 
را آش��فته و عصبانی کرده که گذر زمان مشت توخالی 
آنها را باز کرده است. اینجاست که عملیات های روانی و 
رسانه ای مدعیان اصلاح طلبی در حوزه دیپلماسی را باید 

برای افکار عمومی برملا کرد.

سرلشکر حسین سلامی، فرمانده 
کل سپاه پاسداران در گفت وگو 
با پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار رهبر انقلاب 
اسلامی، با بیان اینکه مبارزه در سرزمین های اشغالی، یک 
فراگیری پیدا کرده است، اظهار کرد: صرفا غزه، درگیر 
میدان مقاومت و مبارزه نیست، بلکه این مبارزه به کرانه 
باختری هم منتقل شده است. وی تصریح کرد: شما نام 
جنین و نابلس و رام الله و طولکرم و شیخ  جراح و اینها 
را زیاد می ش��نوید. اینها شهرهای اصلی کرانه باختری 
هستند. بین کرانه باختری و غزه هیچ اتصال جغرافیایی 
وجود ندارد. اینها مثل 2 جزیره مجزا، در محاصره رژیم 
صهیونیستی هستند و در آنجا هم، دیوارهای بتونی با 
ارتفاع مثلا 6 متر، با ضخامت های وس��یع و سنسورها 
و حساس��ه های الکترونیکی و اپتیکی فوق العاده مدرن 
و پیش��رفته وجود دارد؛ حتی ارتعاشات داخل زمین را 
کنترل می کنند که اگر جایی تونلی حفر ش��د، کشف 

کنند. سلامی افزود: تمام ابزارهای پیشرفته و مدرن از 
بالن  و هواپیماهای بدون سرنش��ین و دوربین های دید 
در روز و دید در شب گرفته تا حساسه های جمع آوری 
الکترونیک��ی و ارتعاش س��نج ها را در محی��ط کوچک 
جغرافیایی فلسطین اشغالی به خدمت گرفته اند تا هیچ  
اتصالی از محیط خارج با محیط درون فلسطین اشغالی 
برقرار نشود. فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
گفت: با وجود تمام این محدودیت ها، شما امروز شاهدید 
که در فلسطین، برای یک عملیات کوچک صدها فروند 
راکت و موشک شلیک می شود. درک این معنا خیلی 
مشکل است که با وجود تمام این حصارهای امنیتی به  
ظاهر نفوذناپذیر، چگونه نهضت فلسطین توانسته خودش 
را به انبوهی از موش��ک ها مجهز کند. س��لامی اظهار 
داشت: کسانی که با ترتیبات امنیتی رژیم صهیونیستی 
برای کنترل مرزها آش��نا هستند، می دانند که بالاخره 
رژیم صهیونیستی در منطق امنیتی خودش، مرزها را 

نفوذناپذیر کرده است ولی با وجود همین جداافتادگی و 
محاصره فوق العاده پیچیده، در آنجا سلاح ساخته  و توزیع 
می شود. این قدرت، درون سرزمین های فلسطین جوانه 
زد؛ یعنی این قدرتی نیست که از بیرون منتقل شود، آنها 
توانایی تولید قدرت را از داخل پیدا کرده اند. ساخت یک 
چنین قدرتی آن  هم در چنین فضای جغرافیایی، واقعا 
از اعجازهای مقاومت فلسطین است. وقتی یک قدرتی 
درونی باشد تمام نمی شود. به اضافه اینکه فلسطینی ها 
هم، امروز برای نبرد زمینی آمادگی دارند. نقطه آسیب 
اصلی اس��رائیل، در نبرد زمینی است. سردار سلامی با 
بیان اینکه همان طور که غزه مسلح شد، به همان روش، 
کرانه هم می تواند مسلح بشود، اظهار کرد: این فرآیند 
در حال رخ  دادن است. جز آن، شما الان به مقاومت های 
درون خود اراضی اش��غالی نگاه کنید، مثلا در جنین. 
بسیار کارآمد اس��ت. امروز مقاومت در کرانه، پرجوش 
و خروش اس��ت. همان فلسطینی ای که در غزه قدرت 

س��اخت، همان در کرانه هم قدرت می سازد. هیچ چیز 
این 2 سرزمین، تفاوتی با هم ندارد. الان هم دستیابی 
به سلاح، خیلی ساده تر از گذشته  است. فرمانده سپاه 
ادامه داد: فناوری چیزی نیست که کسی بتواند جلوی 
انتقال و رشدش را بگیرد. در فضای امروز جهان، ساخت 
و انتقال سلاح، خیلی ساده اتفاق می افتد و معمولا هم 
اسرائیلی ها دیر متوجه می شوند. امروز کم کم جوان های 
س��رزمین های 4۸ و 67، جوانان جهادی کرانه و قدس 
همه برای احیای جهاد زنده  شده اند. این اتفاق هم قطعا 
در آینده نه چندان دور خواهد افتاد. سرعتش هم نسبت 
به گذشته زیاد است. شما نگاه کنید، از پارسال تا الان 
خیلی تفاوت زیاد شده است. حالا حساب کنید فرآیند 
افزایش قدرت به  طور مداوم و به  شکل تصاعد هندسی، 
در حال رشد است. سلامی در جواب این سوال که پاسخ 
رهبر معظم انقلاب اسلامی به نامه آقای زیاد النخاله چه 
بازخوردی در جامعه و جبهه مقاومت فلسطین داشت؟ 

اظهار داشت: فلسطینی ها متوجه می شوند دوستان واقعی 
آنها چه کسانی هستند. دوستان واقعی، کسانی هستند 
که در صحنه های سخت کنارشان ایستاده اند. فرماندهی 
معظم کل قوا فرمودند تا آخر کنار شما هستیم. این برای 
فلسطین، یک نقطه اتکا و استوانه عظیمی از قدرت است. 
وی ادامه داد: رهبر معظم انقلاب اسلامی به  خاطر 
تجربیات بس��یار منحصر به  ف��رد و طولانی که در این 
میدان های سخت دارند، به واقعیت ها مسلطند. اگر به 
پیام دقت کنید، سرشار از امید و اعتقاد به نصرت های 
خداوند برای فلسطینی هاست. سرشار از توصیه  وحدت 
و همدلی میان همه جریانات فلسطینی است و یک امید 

قوی به  آینده در این پیام موج می زند. 
فرمان��ده س��پاه در پایان اف��زود: این پیام بس��یار 
مسرت بخش و حرکت آفرین بود؛ یک پیام مفهومی و 
حماسی و اعتقادی مهم، برای امتداد  دادن به یک حرکت 

الهی و گسترش روح و روحیه جهاد.

تصویرسازی برای دیپلماسی التماسی!

فرمانده کل سپاه: در فلسطین سلاح ساخته و توزیع می شود؛ نقطه آسیب اصلی اسرائیل نبرد زمینی است

کرانه باختری دارد مسلح می شود
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خبر آخر
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بازگشتاروپا
بهزغالسنگ!

 در صورت کاهش سطح آب رود راین، کشتی ها  نمی توانند
 زغال سنگ کافی برای نیروگاه  های برق حمل کنند

 افزایش استفاده از زغال سنگ در کشورهای اروپایی
 برای پر کردن جای خالی گاز روسیه

روایت جالب مادر قهرمان شهید ابراهیم نابلسی درباره نقش ذوالفقار امیرالمؤمنین علی)ع( روی بازوی فرزندش   شورای امنیت  ملی آمریکا: 
امتیازات جدید برای ایران را نمی پذیریم

 @ vatanemrooz در شبکه های اجتماعی
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